
 
 
 

ACTA DE LA 51 ASSEMBLEA GENERAL DE LA FAVB 
“Moviment veïnal contra crisi ecosocial” 

15 d'abril de 2023, Centre Cívic Bon Pastor 
 
 
Comença l’assemblea a les 10h del matí. La taula esta formada per un antic president de l’AV Bon 
Pastor, Salvador Angosto; el president de la Confavc, Jordi Giró; el Sr. Xavier Godàs d’Acció 
Cívica i Comunitària de la Generalitat de Catalunya,  Marc Serra  Regidor de Drets de Ciutadania, 
delegat per l’Alcaldessa de Barcelona, i la presidenta de la Favb Ana Menéndez. 
 

Hi son presents 41 associacions, totes amb dret a vot que aporten un total de 74 vots 

 
Les associacions que han assistit a l’assemblea són: 
 
Associació Cultural i Social Bac de Roda, Badal-Brasil-Bordeta, Baix Guinardó, 
Barceloneta, Bon Pastor, Casc Antic, Centre Social de Sants, Clot Camp de l’Arpa, El 
Congrès Indians, Les Corts, Dreta de l’Eixample, Esquerra de l’Eixample, Font de la Guatlla 
Magòria, Font d’en Fargues, Front Marítim, Barri d’Horta, Hostafrancs, La Maquinista-
Mercedes, Joan Maragall del Guinardó, Maresme, Mont d’Orsa Vallvidrera, La Palmera 
Centro, Park Güell-La Salut-Sanllehy, La Pau, Poblenou, Prosperitat, Provencals Mar, 
Provençals de la Verneda,  Sagrada Família, La Sagrera, Sant Andreu Palomar, Sant Andreu 
Nord-Tramuntana, Barri de Sant Antoni, Sant Martí de Provençals, Sarrià, La Satalia, La 
Taxonera, Trinitat Uneix, Turó de la Peira, Associació veïnal Vallcarca “Som Barri, Vila de 
Gràcia, Vila Olímpica, Avda. Xile, Associació Xarxa Veïnal Raval 
 
Associacions excusades: 
El Besòs, Can Peguera, Camp d’en Grassot, Gràcia Nord-Vallcarca, I Amics de Putxet, La 
Verneda Alta. 
 
 
10:30 h. Obertura de l'assemblea 
Dona la benvinguda Salvador Angosto de l'AV Bon Pastor, entitat amfitriona, en nom de la 
presidenta Paquita Delgado, que no ha pogut assistir. Posa en relleu la transformació urbana del 
barri, que va començar als anys 70 i ha culminat amb la recent inauguració del Museu de 
l'Habitatge. 
 
Xavier Godàs, director general d'Acció Cívica i Comunitària de la Generalitat de Catalunya. La 
Favb és una entitat ciutadana emblemàtica. Sovint s'ha intentat menystenir el moviment veïnal, 
dient que en democràcia la capacitat d'acció veïnal i la seva legitimitat havia minvat, que són 
entitats més del segle XX que del XXI. Sabem que no és cert, sinó que el que canvien són les 
circumstàncies. Ara l'espai on es viu té potser més importància que el lloc on es treballa (la 
fàbrica). La capacitat d'accedir a un habitatge, l'accessibilitat i la mobilitat, la proximitat dels serveis 
públics, els equipaments, són àmbits que treballa el moviment veïnal. Gràcies a l'acció col·lectiva, 
barri a barri, la democràcia és més plena i té capacitat d'intervenció urbana de caire social. 
 
Jordi Giró, president de la Confavc. La nostra és una organització àmplia però de base. Us 
trasllado la salutació del nou president de la Confederació Estatal d'Associacions Veïnals, que és 



company de la Federació de Badalona. El compromís de treball per al 2023 és molt intents. Hem 
d'avançar compartint treball amb altres entitats, perquè els problemes són globals. Un exemple és 
el nou Pla Director urbanístic, que he de substituir el PGM, i que afectarà a 35 municipis de l'Àrea 

Metropolitana. Acabo agraint a la presidenta Ana Menédez la dedicació durant aquests anys. 
 
Marc Serra, regidor de Participació Ciutadana de l'Ajuntament de Barcelona. Aquesta assemblea 
és doblement importat: pel tema de fons, la crisi ecosocial, i perquè estem en any electoral. A la 
Favb hi ha un relleu en el lideratge. He tractat a l'Ana [Menéndez], ens coneixem com a veïns del 
Poble-sec, ens hem trobat al Districte, a Participació. Agraeixo la seva intel·ligència i rigor. El 
moviment veïnal està viu, és el nervi que articula els barris. Molts diuen que s'apaga, però és 
mentida, segueix tenint influència. Si no, no rebria els atacs que rep, com ara el del 'lobby' de la 
Restauració. Ara que s'acosten eleccions, els atacs s'intensificaran. Grups de pressió immobiliaris i 
partits polítics us atacaran perquè us veuen com una amenaça. Darrere de cada equipament i 
cada lluita (amiant, equipaments, lluita contra els desnonaments...), hi ha el moviment veïnal. 
Aquesta setmana hem acomiadat el Josep Maria Domingo, activista de Sants. Ell encarnava el 
millor del moviment veïnal d'aquesta ciutat, amb la seva actitud dialogant, però combativa en el 
fons. L'he “patit”, al Josep Maria, ens han donat molta canya. El moviment veïnal és actiu, 
autònom i guanyador. 
 
Ana Menéndez, presidenta de la Favb. Sí, és una assemblea important. Repassant la memòria de 
l'any passat, ja dèiem que ens enfrontem a un període difícil, per això hem triat aquest lema. 
Barcelona ha esdevingut una ciutat més desigual en els últims anys, tenim una crisi mundial 
ecològica i econòmica a la qual ens hem d'enfrontar amb mesures valentes. I tenim un període 
electoral en el qual s'han de decidir aquestes mesures, i el moviment veïnal hi vol incidir, com 
sempre hem fet històricament. 
 
Estem contents de veure la participació a l'assemblea i la fidelitat de les associacions. Us convido 
a ser propositius, com ho vau ser a l'assemblea anterior, que va posar les bases per a la d'aquest 
any. Aprofitem per agrair la presència de Toni Coll de Barcelona en Comú, Neus Munté de Junts 
per Catalunya i de representants de diverses entitats, com ECOM i Ecologistes en Acció. Ara, us 
convidem a guardar un minut de silenci pels activistes Josep Maria Domingo (Centre Social de 
Sants), Joan Bordetas (tresorer de la Favb i membre de l'AV Sant Antoni) i Josep Lluís Rueda 
(Coordinadora de Jubilats i AV Vila de Gràcia). 
 
10:40 h. Comença l'assemblea: Presentació de candidatures 
A la taula, Ana Menéndez i Salvador Lara. 
Ana Menéndez. avui fem renovació de càrrecs. L'urna serà oberta fins a la 13 h. La candidatura és 
única, formada per Camilo Ramos (AV Sant Andreu Nord-Tramuntana), president; Ana Menéndez 
(AV la Satalia), vicepresidenta segona; Corina Maria Albir, sots-secretaria; i Miquel Borràs (Xarxa 
Veïnal del Raval), tresorer. Vocals: Sylviane Dahan (AV Esquerre Eixample), Joan Maria Soler (AV 
el Poblenou), Paco Flórez (AV Trinitat Uneix), Salvador Lara (AV la Sagrera), Xavier Moreno (AV 
Park Güell-la Salut-Sanllehy), Miquel Prats i Ángel Cordero (Xarxa Veïnal del Raval). Aquests són 
els càrrecs sotmesos a la vostra consideració. Queda oberta l'urna i el procés electoral. 
D'altra banda, també us recordem que estem recollint propostes de preguntes per al debat dels 
alcaldables que organitza la Favb per al pròxim 16 de maig. 
 

 
10:50 h. APROVACIÓ DE L’ACTA DE L’ASSEMBLEA ANTERIOR 
 
No cal la seva lectura perquè es va enviar la documentació amb temps. Es demana un petit canvi, 
a la pàgina 13, per escriure correctament un cognom: Jordi Jansà (apareix en dos llocs). 

 

CAP VOT EN CONTRA I CAP ABSTENCIÓ, QUEDA APROVADA PER UNANIMITAT 
 

 
 
11 h: INFORME DE GESTIÓ 2022 



 
És un document molt llarg que ja coneixeu, en farem un repàs molt ràpid. Me l'he llegit de dalt a 
baix, i “flipo” amb la feina que hem fet amb els mitjans que tenim. 
Vam fer una celebració per recordar, n'estic molt orgullosa, no només pels 50 anys sinó pels 
debats que es van fer a través de la comissió; l'exposició del nostre arxiu i Ca l'Ardiaca, dipositària 
del fons de la Favb; la realització dels diàlegs amb referents del moviment veïnal (gràcies a això 
tenim un vídeo preciós amb el Josep Maria Domingo). Vam gaudir de l'obra de teatre “En Bangkok 
no hay ratas”, en col·laboració amb CCOO. L'acte central, tan simbòlic, ocupant el Saló de Cent. 
Els itineraris, dels quals vam gaudir tant, als quals volem donar continuïtat. 
Vam presentar cinc eixos de futur al voltant de temes com l'habitatge, la mobilitat, les dones, la 
participació i el model productiu (en uns dies presentarem un document sobre “el turisme que 
volem”). Continuarem treballant en ells. 
També ha sigut un any d'impuls dels projectes que tenim. Estem molt orgullosos de donar-li un 
nou aire al projecte Barri Espai de Convivència (BEC), amb la pretensió d'apel·lar més a els joves i 
les noves comunitats. La comissió de salut, una de les més participades, ha treballat de valent. La 
de patrimoni també ha estat molt activa, per exemple aportant contingut a la Taula de Patrimoni de 
l'Ajuntament. L'educativa, treballant per un pacte contra la segregació escolar i la pobresa 
energètica. 
Es va realitzar la convenció sobre l'amiant al mes de novembre, en un treball conjunt amb 
l'Associació de Jubilats de Macosa-Alstom: s'ha convertit en un dels temes de salut més 
importants de la ciutat. Hem editat la Guia de residus del Guinardó, juntament amb l'AV (creiem 
que en aquest tema l'Ajuntament ha fet un pas enrere, retirant el desplegament de la recollida 
'porta a porta'). En temes de mobilitat hem treballat, entre d'altres, la connexió del tramvia i el bus 
a demanda. La Crida a un pacte per l'Habitatge ha servit per fer xarxa i apel·lar les 
Administracions. Estem pendents de la llei d'Habitatge i el tema no resolt dels lloguers de 
temporada. N'hem fet seguiment a nivell estatal: Generalitat i Estat són els grans “desapareguts” 
en temes d'habitatge a la ciutat. Hem fet una feina ingent al voltant de l'espai públic i perquè es 
compleixi l’ordenança de terrasses, i tenim nou representat (en Pere Mariné), al Consell de 
Turisme.  
Felicitem també l'equip d'Urbanisme, liderat per Camilo Ramos i Lisa Marrani, que ha permès tirar 
endavant juntament amb la Confavc un conveni que ha permès un pla d'acció a l'Eix Besòs. 
El projecte 'Totes som punt lila' ha fet una feina important a Sant Antoni, que volem reforçar i que 
tingui continuïtat en d'altres barris com el Poblenou i Gràcia. Felicitem l'AV de Sant Antoni i la seva 
vocalia de dones pel Premi 25 de novembre! Un altre projecte que té continuïtat és l'Escola Veïnal: 
hem fet vuit sessions durant tot l'any, i seguirem. Com també amb l'eina “Participa Favb”, que s'ha 
mostrat molt útil per al treball intern de la Federació. 
Estem contents també que tant l'Aliança contra la Pobresa Energètica (APE) com l'associació per 
la Renda Garantida Ciutadana utilitzin els locals de la Favb per realitzar el seu assessorament. 
I nomenem també altres projectes de la Favb, com el punt d'assessorament jurídic, amb la Laura 
González, la gestió i assessorament econòmic i l'equip de comunicació. S'han realitzat quatre 
números de la revista “Carrer”, un d'ells especial dels 50 anys de la Favb. “Carrer” continua sent 
un referent, i li desitgem llarga vida i millor projecte. 
Un tema que ha quedat pendent després de l'aturada per la pandèmia ha sigut el de la realització 
de reunions periòdiques amb associacions per districtes: les volem recuperar sense falta aquest 
any. 
 
Intervencions AV 
 
Joan Maria Soler, AV Poblenou 
Sobre el tema de l'amiant, cal destacar i tenir present que als barris on hi ha hagut lluita, s'ha 
aconseguit erradicar, tant d'espais públics com privats. 
 
Inés Navarro, Turó de la Peira 
Volem denunciar que habitatges nous del Turó s'estan esquerdant per les obres del metro. Fem 
una crida per si hi ha més barris que tinguin els mateixos problemes i poder lluitar de forma 
conjunta. 
 



Ana Menéndez. [Sobre les esquerdes] Ho tractarem al pla de treball, és un tema greu. 
 

CAP VOT EN CONTRA I CAP ABSTENCIÓ, S’APROVA PER UNANIMITAT L’INFORME DE 
GESTIÓ 2022 

 
 
11:30. Pausa.  
 
12:05 h PLA DE TREBALL 2023 
 
A la taula, Albert Recio i Lisa Marrani com a moderadora. 
 
Explicar un pla de treball representa en certa manera repetir coses, perquè el nostre treball 
sempre té una continuïtat. Estem en una situació complicada i portem uns anys en una muntanya 
russa: crisi, covid, inflació... Les revistes econòmiques comencen a dir que toca retallar la despesa 
pública, i ja sabem què vol dir això. Era previsible després d'una època d'inflació. La crisi ecològica 
ens costa més de veure. La pandèmia, la sequera, la pujada de preus dels productes bàsics, són 
efectes de la crisi ecològica. Estem en una fase de molta complexitat i ens caldrà innovar en 
demandes i lluites. 
 
Destaquem tres idees del pla de treball que proposem: 
La primera, què volem fer com a organització. Reforçar el lligam amb altres entitats i dissenyar un 
pla d'acollida de nous i noves activistes són algunes de les propostes prioritàries. Quant a la part 
externa, toquen eleccions municipals i els resultats són incerts. El nou Ajuntament haurà d'elaborar 
el Pla d'Actuació Municipal (PAM), i hem de ser capaços de tenir una veu col·lectiva sobre els 
eixos bàsics de ciutat. El moviment té l'avantatge que està present als barris, però falta veure com 
sortim tots defensant uns mínims acordats, uns eixos comuns. A la junta hem elaborat un 
document de prioritats de la Favb, publicat a la revista “Carrer”, que pot ser un punt de partida. 
La part que m'agrada més d'aquest document és com reflexa el treball de les diferents vocalies, 
que dona pistes sobre els temes que ens ocupen, i que són un reflex dels interessos dels diferents 
barris. Entre els objectius per a aquest any hi ha el de crear un grup de treball sobre drets socials.  
 
 
Torn de paraules: 
 
Salvador Angosto, AV Bon Pastor 
Vaig ser el primer president de l'AV del Bon Pastor l'any 1974 (quan encara s'anomenava “de caps 
de família”), i he vist l'evolució del barri. Hem aconseguit infraestructures i un espai museístic, però 
ara hem de fer un pla de futur més enllà del Bon Pastor i Baró de Viver. Amb la nova estació de la 
Sagrera tindrem una nova centralitat: és el moment d'elaborar un llibre blanc, de renovació del 
teixit industrial, també més enllà del Besòs. Ens juguem el futur de Sant Andreu i de la ciutat. 
 
Manel Martínez, AV Barceloneta 
Tenim una mancança terrible en relació a la participació ciutadana. Està maltractada. Hem de fer 
pressió perquè la veu veïnal, sigui d'AV o de plataformes, s'escolti més. Als pressupostos 
participatius votaven 30 persones i es donaven per bons, és enganyós. 
Sobre la Favb, i ho dic en positiu, moltes vegades els manifestos i comunicats de la federació no 
ens arriben fins que els veiem publicats a la premsa, sobretot en temes concrets. 
 
Josep Maria Fanlo, AV Bon Pastor 
Sobre els teixits productius i industrials: Barcelona no només viu de turisme i comerç, tenim 
indústria aquí al Bon Pastor i la Verneda: s'ha de revitalitzar i modernitzar, amb empreses “netes”, 
que donin feina i a prop d'on vivim. Que la Favb hi segueixi treballant. Les feines ara necessiten 
una qualificació molt alta, però els joves d'aquests barris no hi arriben: formar-se és difícil, és car... 
s'ha d'invertir en una formació professional pública. 
 
M. Rosa Graells, AV Horta 



Tenim un problema amb l'espai públic i el lobby de la restauració (ocupació de voreres, sorolls a la 
nit...). Un exemple és la plaça Eivissa, que ja s'apropa a Enric Granados. Hem aconseguit que es 
reculli més aviat, però a l'estiu, patirem. Vull agrair a la Favb la feina que està fent en aquest 
sentit, junts fem força, hem de sortir al carrer, amb pancartes i el que calgui! 
 
Lluís Cairell, AV Taxonera 
El cobriment de la ronda de Dalt és un projecte de ciutat, el més votat en els pressupostos 
participatius, més que el tramvia. Ho vam presentar cinc associacions de Barcelona. I es va decidir 
fer-hi un trosset, perquè ens callem. És imprescindible tenir un bon grup d'advocats perquè ens 
facin cas, com en el cas de l'escola bressol al barri, que s'ha fet perquè la vam lluitar, finalment 
amb advocats. Sobre el Pla de Barris, el que creiem que s'ha de fer no es fa. 
 
Antoni Santos, AV Sant Martí de Provençals 
El gran engany en els processos participatius és la falta de descentralització als districtes. S'anima 
cada cop més a la participació individual. 
 
Pep Martínez, AV Badal, Brasil, Bordeta 
Nosaltres tenim el tema de Joan de Sada encallat de fa molt de temps. Era zona d'equipaments i 
es van prioritzar pisos. Portem 20 anys lluitant, i quatre anys al darrere de la regidora Janet Sanz. 
A les Corts tenen el mateix problema amb la Colònia Castells, o a València amb la Malvarrosa. 
 
Assumpció Justo, AV Casc Antic 
Volem agrair a la Favb la feina contra el soroll i l'abús de les terrasses, la situació ha millorat. 
Nosaltres actualment estem lluitant pel solar dels antics jutjats. Estem saturats d'equipaments de 
ciutat, país i província. S'ha de descentralitzar i esponjar. 
 
Camilo Ramos, AV Sant Andreu Nord (respon com a junta de la Favb) 
Sobre la ronda de Dalt no hem incidit perquè esperàvem que sortís el Pla Director Urbanístic 
metropolità, ara ja publicat. I en ell surt la transformació de les rondes en avingudes, amb 
preeminència del transport públic, i està contemplat el cobriment de la ronda de Dalt. Haurem de 
veure qui i com es paga. El Pla Director serà un tema fonamental per a 36 municipis, estratègic. 
No es tracta de barris, sinó de grans línies d'actuació a les vores de la ciutat. No és un tema 
només de Barcelona. Temes com la mobilitat o el medi ambient s'han de discutir entre més d'un 
municipi. 
 
Inés Navarro, AV Turó de la Peira 
No hi ha ombres a les places. No hi ha arbres. Per tenir en compte als plans de treball i prioritats. 
 
Albert, AV Front Marítim 
Reclamem una gran zona verda al passeig marítim i la cobertura ronda. 
 
Albert Recio, AV Prosperitat (respon com a junta de la Favb) 
El pla de treball no és tancat, és per seguir treballant. Els propers 25 anys hi haurà canvis molt 
radicals amb l'aprovació del Pla Director Urbanístic. Sobre la participació, tenim clar que s'ha de 
replantejar el model. És una batalla llarga, com totes les altres. Si algun tema hem treballat i ens hi 
hem barallat des de la Favb és en el de la participació (rodes de premsa, comunicats). El més 
brutal són els grans poders econòmics que condicionen a les Administracions. La meitat de les 
batalles contra l'Ajuntament han sigut per temes de participació. A la tarda aprofitarem per seguir 
amb aquest debat. 
 
Associacions presents i vots 
43 associacions i 77 vots 
 

CAP VOT EN CONTRA I CAP ABSTENCIÓ, S’APROVA PER UNANIMITAT 
EL PLA DE TREBALL PER AL 2023 

 
 



Es demanen tres voluntaris per vigilar el procés de recompte de vots 
 
S’ofereixen en Miguel Pastú, Victor Cano i  Laia Colet. 
 
 
Es presenta al Pere Massanet i se li agraeix haver fet de pont quan ens va deixar el Joan 
Bordetas, tresorer de la Favb (aplaudiments). 
 
12:45 h. INFORME ECONOMIC 2022 
 
A la taula, Pere Massanet i Rocío Altozano 
 
Pere Massanet. Vinc de l'AV de Sant Andreu, on tinc una llarga trajectòria. L'estructura dels 
documents que ara veureu és la mateixa que la de l'any passat, ben plantejada per l'anterior 
tresorer Joan Bordetas. En paraules d'ell, “hem fet un pressupost del que necessitem, i no del que 
tenim”. El resultat inicial d'aquesta desviació era de 168.000 euros, però s'han aconseguit 70.000€ 
d'ingressos en subvencions no pressupostades i, per tant, tenim un dèficit real de 42.000€.  
La salut econòmica de la Federació, però, és bona. Tenim un patrimoni net de 204.000€, que ja 
tenim o que ens deuen. Sapigueu que la comissió censora ha aprovat aquests pressupostos.  
 
Torn de paraules: 
 
Josep Maria, AV la Sagrera 
Que quedi constància que s'ha imprès malament, s'ha de canviar la paraula “etionòmica” per 
“econòmica”. 
 
Irma Llorens, AV la Maquinista-Mercedes 
Sobre les assegurances a través de la Favb, volíem indicar que no es cobreixen totes les 
necessitats d'algunes AV, com quan es cedeixen locals, i que no estan a preu de mercat: la que 
tenim nosaltres és més econòmica. 
Es passa a votar l’informe econòmic 2022 
 

77 VOTS A FAVOR, 3 EN CONTRA I CAP ABSTENCIÓ, S’APROVA L’INFORME ECONÒMIC 
DE 2022 

 
 
12:55 h. PRESSUPOST 2023 
 
Hem intentat fer un pressupost equilibrat, tendent a zero. Hem inclòs com a ingressos probables 
les subvencions que creiem raonables, i no més. Hem reduït despeses: en auditoria comptable, en 
assessorament, en neteja del local i, el tema potser més polèmic, la reducció d'un número de la 
revista “Carrer” (que passarà de quatre números a tres el 2023). Si aconseguim més subvencions, 
es podria replantejar. Els salaris, els mantenim. 
 
AV Barceloneta 
La previsió major d'ingressos és de subvencions: preocupa que no arribin o que arribin tard. 
 
Pere Massanet. Preveiem 30.000€, no 100.000. Aquestes són les probables. Vam aconseguir 
70.000 no previstes l'any passat. Si no arriben els diners, no es faran els projectes. 
 
Albert Recio. Una cosa és el pressupost i una altra és la liquiditat. Sempre ens han arribat els 
diners abans de tenir la despesa. Som socis del Coop52, per a imprevistos. 
 
Joan Bey, AV Esquerra de l'Eixample 
Massa sous [a “Carrer”] per fer tres revistes. O són per fer més coses? 
 
Votacions 



 

CAP EN CONTRA, CAP ABSTENCIÓ. S’APROVA PER UNANIMITAT EL PRESSUPOST DE LA 
FAVB PER AL 2023 

 
S'ofereixen com a nous censors de comptes l'Eva Ceano (AV Sarrià) i  (Gràcia). 
 
 
13:10 h. PRESENTACIÓ I VOTACIÓ DE RESOLUCIONS 
 
Marcel·la Güell i Corina Albir a la taula 
 
Comunitats energètiques 
Vots en contra: 0 
Abstencions: 0 
Aprovada per unanimitat. 
 
Atenció primària de salut 
En contra: 0 
Abstencions: 0 
Aprovada per unanimitat 
 
Carestia de la vida 
En contra: 0 
Abstencions: 0 
Aprovada per unanimitat. 
 
Fòrum Veïnal de Dones (presentada per Sylviane Dahan de l'AV Esquerra de l'Eixample) 
Es demana que la proposta de realitzar el fòrum sigui estudiada per la vocalia de dones de la 
Favb. 
 
Ana Menéndez (AV Satalia i junta de la Favb): Crec que la proposta no està correctament 
presentada, s'hauria de proposar en l'apartat del pla de treball i no com a resolució. Organitzar un 
fòrum representa molta feina, i no està pressupostat. Demano a la Sylviane que la retiri, ja que no 
estem en condicions d'organitzar-lo. 
 
Sylviane Dahan: No la retiro, i explico el perquè. No em convencen les argumentacions. El primer 
fòrum es va fer sense problemes, i sense recursos. Crec que no és un caprici, és el resultat d'unes 
problemàtiques que hem de poder debatre. Als barris les veïnes tenen por de parlar, les insulten. 
La Favb podria ser el lloc on abordar aquests temes de manera tranquil·la (ventres de lloguer, 
pornografia, prostitució, “trànsit”). L'argument dels diners no em serveix. La resolució no la 
presenta només la vocalia de dones, sinó l'AV de l'Esquerra de l'Eixample. 
 
Votacions 
Vots en contra: 24 
Abstencions: 25 
A favor: 14 
No s'aprova. 
 
Baixes d'associacions de la federació. 
Es donen de baixa de la Favb les associacions veïnals de Cadena Estrelles Altes, Ronda Sant 
Pere.i Sant Cristóbal Viviendas Seat 
 
La comissió de dones presenta el projecte Totes som punt Lila. 
Rocío Villarós (AV Sant Antoni) explica com es va iniciar el projecte: Vam recollir 40 històries de 
dones del barri que havien patit violències masclistes, i vam voler fer alguna cosa més. Com que 
la Favb també tenia idea, vam pensar en aquest projecte conjunt. Els punts lila són espais fixos al 
barri on les dones poden anar a buscar ajuda i escolta, són espais segurs. 



 
13:40 h. Lectura del resultat de les eleccions 
Ana Menéndez: Primer de tot, volem agrair a la Fundació Apip-Acam haver editat el llibre “La 
força del moviment veïnal”, que està a la vostra disposició. 
Passem a llegir els resultats de les votacions, Marcel·la llegueix el resultats:. 
 
Votacions a la junta 
 
Càrrec Candidat/a Associació de Veïns Veïnes 

     Presidència Juan Camilo Ramos Barón AV Sant Andreu Nord-Tramuntana  61 

   

  

Vice-presidència 2a Ana Menéndez Martínez de Bartolomé  AV La Satalia  61 

    Vice- secretaria 2a Corina Maria Albir Sánchez AV Sagrada Família  60 

    Tresorer Miquel Borràs Farran AV Xarxa Veïnal Raval  62 

    Vocalia Sylviane Dahan AV Esquerra Eixample  53 

    Vocalia Joan M. Soler Farràs AV Poblenou  61 

    Vocalia Paco Flórez Moreno AV Trinitat Uneix  60 

    Vocalia Salvador Lara Navarro AV La Sagrera 61  

    Vocalia Miquel Prats Comajuncosa AV Xarxa Veïnal Raval  60 

    Vocalia Xavier Moreno de Castro AV Park Güell-La Salut-Sanllehy 61 

    Vocalia Ángel Cordero AV Xarxa Veïnal Raval  59 

     
Camilo Ramos, nou president de la Favb: Quiero compartir un agradecimiento a Ana, ha sido mi 
referente de estos últimos años y estoy contento de seguir su labor: le animo a decir unas 
palabras. 
 
Ana Menéndez: Estic molt contenta [d'haver assumit la presidència de la Favb], ha estat un 
aprenentatge, una oportunitat i un privilegi de viure dos vides en una. Han estat anys intensos, i 
també un goig. La presidència ha sigut conjunta, amb un equip de treballadores que hem pilotat 
això juntes, des de l'amistat. M'he compromès a continuar amb el Camilo, amb un temps més 
limitat (tinc ganes de tocar el piano, i prometo fer un concert!). Portem un any i mig buscant relleu i 
faltava algú que assumís aquest repte. Serà una presidència amb idees noves i de mirada 
metropolitana. Camilo serà un gran president de la Favb! 
 
Camilo Ramos: He cogido esta responsabilidad por un máximo de dos años, que conste en acta. 



Ahora es necesario acelerar algunos procesos, uno de ellos es la renovación, de las asociaciones 
y del conjunto del movimiento vecinal. Pido, como presidente de la Favb, que este proceso sea 
dirigido y coordinado por gente menor de 65 años. Que sean ellos los que discutan, planteen y 
tomen decisiones sobre el futuro de la Favb y del movimiento vecinal. 
Actualmente hay otros movimientos que representan a otros colectivos, y todo es más diluido. Hay 
que plantearse trabajos comunes con ellos. Pero el mejor trabajo que podemos hacer estos dos 
años es fortalecer las asociaciones. 
Para acabar, decir que a veces tengo mal genio, pero intento decir lo que siento. Hay que mejorar 
la participación con el Ayuntamiento, pero nosotros también tenemos que mejorar la participación 
en nuestras organizaciones, tienen que ser más democráticas y tener en cuenta a los vecinos. 
Estoy contento de estar hoy en el Bon Pastor, recuerdo especialmente a Angelillo Pérez. Para mí 
es un maestro indiscutible del movimiento vecinal. Sé que ahora el movimiento vecinal del Bon 
Pastor es más amplio. 
Hoy no cantaré. No hemos venido aquí a sufrir, si alguien está sufriendo, que se vaya. Estamos 
aquí porque lo pasamos bien. Las asociaciones tienen que saber irse a los bares, al mercado... 
Me gustaría que termináramos con una música que nos recuerde algo agradable (los de la mesa 
seguro que nos identificamos con ella). Acaba la part del mati amb la cançó “Always Look On The 
Bright Side Of Life” dels Monty Python 
 
A la tarda 15:45h es fa un debat amb les AVV, les taules les porten Mariela Iglesias, Xavi Moreno i 
Joan Maria Soler parlant sobre tres eixos: 
 

 Renovació de les AVs, 

 Treball col·lectiu i xarxes als barris   

 Què esperen de la Favb les AV? 
 
En finalitzar el treball amb les AVV, la presidenta diu unes paraules i demana una associació 
voluntaria per a fer l’assemblea de l’any vinent, l’Av Joan Maragall del Guinardó es presenta com 
amfitriona per l’any vinent. 
 
Finalitza l’assemblea de la Favb  a les 18:30h. 


